
 »قدم هشتم« در آستانه محرم
 به بازار كتاب آمد

كتاب »قدم هش�تم« ش�امل 
مجموعه داس�تان هاي كوتاه 
دف�اع مقدس در آس�تانه ماه 

محرم منتشر شد. 
به گزارش »جوان«، در آستانه 
فرارس��يدن ماه مح��رم، كتاب 
»قدم هشتم« شامل 12 داستان 
كوتاه با موضوع دفاع مقدس به 

بازار كتاب آمد.  
»قدم هشتم« به قلم نسيم اسدپور، نويسنده جوان كشورمان نگارش 
يافته و توسط نشر مائده ماندگار در 82 صفحه منتشر شده است.  
نويسنده در نگارش داستان هاي كتاب از حقايق دوران دفاع مقدس 
كه در جبهه هاي جنگ و پشت جبهه بارها رخ داده، بهره گرفته و 
آنها را به داستان هايي پرورش يافته براساس قوه خيال تبديل كرده 
است. برخي داستان هاي اين مجموعه برگرفته از رويدادهاي واقعي 
زندگي نويسنده است.  نسيم اسدپور علاوه بر حوزه قلم، پيش از اين 
در عرصه هنر دفاع مقدس با نويسندگي و كارگرداني آثاري همچون 
مستند »آقا سيد« )نامزد بهترين فيلم مستند جشنواره عمار( و 
فيلم هاي كوتاه داستاني »روبان« و »جاي خالي« )رتبه دوم بخش 

بين الملل جشنواره رشد( فعاليت كرده است.
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دبيری جشنواره اقوام با كارنامه تحريک اقوام!
چطور می توان كسی را كه خودش سابقه تحريک يکی از اقوام ايرانی  را در اثرش دارد به عنوان 

دبير جشنواره ملی فيلم اقوام و با اميد ايجاد همگرايی و اتحاد انتخاب كرد؟!

    مصطفی شاه كرمی
آبان ماه امسال قرار است نخستين جشنواره با عنوان ملی فيلم 
اقوام ايرانی به دبيری كمال تبريزی و نقش آفرينی يک مؤسسه 
فرهنگی هنری خصوصی در شهر تبريز برگزار شود! نکته جالب 
در مورد اين به اصطلاح جشنواره ملی اقوام اين است كه دبير 
آن چند سال پيش با ساخت يک سريال تحريک  آميز زمينه 
ناراحتی يکی از اقوام ريشه دار ايرانی را فراهم كرد كه منجر به 
يک سلسله اعتراضات و اجتماعات در بخشی از كشور شد و 

يک سريال پرهزينه با بودجه الف را روانه بايگانی كرد. 
اعتراضات به سريال آنقدر بالا گرفت كه باعث شکل گيری 
برخی تجمعات در ش��هرهای لرُنش��ين ش��د تا جايی كه 
عزت اله ضرغامی به عنوان رئيس وقت رسانه ملی و محسن 
رضايی، دبير وقت مجمع تش��خيص مصلح��ت نظام برای 
ارائه توضيحات و دلجويی از اين قوم راهی منطقه ش��دند. 
البته در نهايت ماجرا با عذرخواهی برخی مسئولان و حذف 
اين سريال از كنداكتور شبکه 3 سيما كه با صرف چندين 
ميليارد تومان از محل بيت المال ساخته شده بود پايان يافت 

و سريال به آرشيو سپرده شد. 
اواخر سال 92 بود كه سريال »سرزمين مادری « با نام اوليه 
»س��رزمين كهن « به كارگردانی كمال تبريزی و با رويکرد 
بررس��ی وقايع سياس��ی ايران از س��ال 1320 خورشيدی 
تا زمان پيروزی انقلاب اس��لامی در بس��تر زندگی پس��ری 
نوجوان ساخته و پخش آن از 5 دی ماه همان سال از شبکه 3 
تلويزيون انجام شد. پس از پخش چند قسمت از اين سريال به 
دليل توهين و تحريف تاريخ ايل بختياری موجی از اعتراضات 
در مناطق لرُنشين كشور از جمله در اس��تان های لرستان، 
خوزس��تان، چهارمحال و بختياری، اصفه��ان و همچنين 
اعتراض بس��ياری از ش��خصيت های تأثيرگذار قوم لر را در 
پی داش��ت. پس از بالا گرفتن موج اعتراضات و شکل گيری 
برخی تجمعات خيابانی، پخش اين مجموعه برای بازنگری 
در محتوا، و همچنين آنچه نارضايتی مسئولان صدا و سيما 
از كم رنگ بودن نقش جريانات اس��لامی در پيروزی انقلاب 
1357 خوانده شد، متوقف شد تا برخی صحنه های آن دوباره 
فيلمبرداری شود. پس از فيلمبرداری مجدد، قرار شد پخش 
مجدد آن از مهر 96 آغاز شود اما اين اتفاق هر گز نيفتاد. البته 
مسئولان سيمافيلم به دليل حساسيت های ايجاد شده اعلام 
كردند احتمالاً اين سريال با انجام اصلاحات صورت گرفته طی 

سال جاری از تلويزيون پخش خواهد شد. 

در حالی كه اقدام كارگردان در تحريک يکی از اقوام بزرگ 
ايرانی همچنان در ذهن مخاطبان وجود دارد روز گذش��ته 
نشست خبری يک جش��نواره فيلم به عنوان ملی با دبيری 
كمال تبريزی و ب��ه بهانه ايجاد و برق��راری اتحاد بين اقوام 
ايرانی برگزار شد! سؤال مهم در مورد اين جشنواره و هدفی 
كه مدعای آن را دارد اين اس��ت كه چطور می توان كسی را 
كه خودش سابقه و پيشينه تحريک يکی از اقوام ايرانی  را در 
اثرش دارد به عنوان دبير جشنواره ملی فيلم اقوام و با اميد 
ايجاد همگرايی و اتحاد بين اقوام ايرانی انتخاب كرد؟! مگر در 
اين كشور چند فيلم با محوريت اقوام توليد می شود كه بخش 

خصوصی می خواهد برايش جشنواره ملی برگزار كند؟!
نکته ديگر در مورد اين جشنواره نقش آفرينی خانه سينماست. 
عجيب است كه نشست خبری اين رويداد در خانه سينما انجام 
می شود. آيا اين نهاد صنفی امور مهم تری در برنامه خود ندارد 
كه سالن برنامه هايش را در خدمت يک جشنواره نوپا قرار داده 
است؟ جشنواره ای كه قرار اس��ت در شهر تبريز برگزار شود، 
اساساً چرا نشست آن بايد در تهران و خانه سينما برگزار شود؟ 
اين چه جش��نواره ملی اقوامی اس��ت كه دبير آن س��ابقه 
تحريک يکی از اقوام بزرگ كشور را دارد و برخی از همراهان 
س��ينمايی و هنری اش برای دروغ رسانه های غربی گريبان 
چاک می دهند و با دشمنان اين كشور و مردم برای تجزيه 

آن همداستان می شوند؟!
مؤسسه فرهنگی هنری چند منظوره فصل هنر، شركت مشاوره 
و مجری پروژه های فرهنگی، هنری و رسانه ای به شماره ثبت 
4479 در ارديبهشت ماه سال 1398 تأسيس     شد. اين مؤسسه 
جزو اولين شركت های خلاق در حوزه صدا و تصوير است كه 
با بيشترين تعداد مجوز و موضوع فعاليت به عنوان جامع     ترين 
مؤسسه فرهنگی هنری شمال غرب كشور در حال فعاليت بوده 

و دفتر مركزی آن در كلانشهر تبريز واقع شده است.

همايش شيرخوارگان حسينی با شعار »ما پرورش دهندگان سربازان ظهوريم« برگزار می شود

می خواهيم برای دشمنان رجزخوانی كنيم
ما می خواهيم برای دش�من رجزخوانی كني�م، اين كودكان 
سربازان امام زمان عليه السلام هستند و چند ميليون نفر هم كه 
الان بالای ۱۵ سال دارند سربازان امام زمان عليه السلام هستند. 
داود منافی پور، دبير مجمع جهانی حضرت علی اصغر عليه السلام 
با بيان اين مطلب در يک نشست خبری با اشاره به اينکه در آستانه 
روز جهانی حضرت علی اصغر عليه الس��لام و برگ��زاری همايش 
شيرخوارگان حسينی هستيم، گفت: دو گروه از اول خلقت وجود 
داشته؛ گروه حق و گروه باطل و عاشورا به عنوان نماد جريان حق 
شناخته شده است.  وی عنوان كرد: نشانه كربلا در مظلوميت حضرت 
علی اصغر عليه السلام نهفته است. من برای اين موضوع هفت رمز و 
نشانه گذاش��تم و اينکه در واقع چگونه اين حركت در جهان بدين 

صورت گسترش پيدا كرد و راز موفقيت اين حركت چيست؟ 
1- انتخاب اولين جمعه ماه محرم به عنوان روز جهانی
2- حضور مادران به عنوان نماد تربيتی و نماد عاطفه

3- حضور يک شيرخوار كه بی دفاع و بی زبان بود
4- لباس سبز علوی كه برای شيرخواران انتخاب شد

5- سربند يا صاحب الزمان )عج( 
6- نذرنامه خوانی كه مادران فرزندان شان را نذر ياری امام زمان)عج( 

می كنند كه اين نذر از قرآن برگرفته شده است
7-  عزاداری و تهييج عواطف مادران.

منافی پور در ادامه اين نشست با اش��اره به راه اندازی بيش از 100 
 كارگاه دوخت و بسته بندی لباس شيرخوارگان حسينی اعلام كرد: 
برای خارج از كشور بيش از 120 هزار لباس آماده كرديم و نذرنامه ای 
كه درون لباس      ها قرار می گيرد به 11زبان دنيا ترجمه شده است. 

جمعاً بيش از يک ميليون دست لباس دوخته شده است. 
منافی پور تأكيد كرد: كس��انی كه در صف حق نيستند بدانند ما 
می خواهيم برای دشمن رجزخوانی كنيم. اين كودكان سربازان 
امام زمان عليه السلام هستند و چند ميليون نفر كه الان بالای 15 
سال دارند، سربازان امام زمان عليه السلام هستند كه از سال 82 كه 
اين پويش شکل گرفت در اين مراسم شركت كرده اند و نذر ياری 
امام شده اند. پيام جهانی شيرخوارگان حسينی و ميليون      ها مادر به 

جهان اين است:»ما پرورش دهندگان سربازان ظهوريم .«
وی به پيشينه شکل گيری مراسم اش��اره كرد و افزود: سال اول 
800 نفر مادر شركت كردند و پس از 21سال قطعاً به 8 ميليون 

شركت كننده می رسيم. 
منافی پور به حمايت های مردمی از اين مجمع اشاره كرد و افزود: 
مجمع جهانی حضرت علی اصغر عليه السلام مردمی است و تمام 
هزينه      ها از ناحيه مردم عزيز انجام می شود و اگر بنيه مالی بيشتری 

داشتيم، قطعاً خيلی جلوتر پيش می رفتيم. 

 سينماي اجتماعي ما 
زاييده ذهن فيلمساز است  نه آينه اجتماع

 خيلي از مناسکي كه در جامعه ما كاركرد مثبت دارند، در فيلم ها مورد تمسخر قرار مي گيرند 
و بعضاً صدا و سيما هم در اين موضوع با بدنه سينما همراه بوده  است

     رویداد

     دیدگاه

 وارونه نمايي هنرهاي نمايشي از سينما و تئاتر 
گرفته تا سريال هاي تلويزيوني و نمايش خانگي 
درباره تصويري كه از خان�واده ارائه مي دهند، 
چيزي است كه هر قدر جلوتر مي رويم، دامنه 
بيش�تري از متفکران و ناظران منص�ف را به 
حيرت و اعتراف وا مي دارد و اين سؤال را پيش 
رو مي گذارد كه چرا خانواده در اين حجم وسيع 
در ايران مورد هج�وم قرار گرفت�ه و تخريب 
مي شود. نشست تخصصي »سينما و خانواده« 
كه روز گذشته در تالار ايوان شمس برگزار شد، 
بار ديگر به عطش زائدالوصف خانواده ستيزي 
در هنره�اي نمايش�ي ايران پرداخته اس�ت. 
شهاب اس��فندياري رئيس دانشگاه صدا و سيما 
در نشست تخصصي»س��ينما و خانواده« به اين 
نکته اشاره كرد كه در فيلم هاي ما جوانان در حال 
خودكش��ي و خانواده ها در حال فروپاشي نشان 
داده مي شوند. بايد تحقيق كنيم تا ببينيم، آيا واقعاً 

جوانان همين قدر نااميدند؟
اس��فندياري عنوان ك��رد: تصوير خان��واده در 
س��ينماي ايران از منظر ارزش ه��اي فرهنگي 
و اجتماعي ما مطلوب نيس��ت، اما پرسش اين 
است كه دليلش چيست؟ يا چرا سينما و رسانه 
به عنوان نهاده��اي تأثيرگذار آنگون��ه كه بايد 
نقش مؤثري در تحکيم خان��واده ايفا نکردند؟ 
براي پاس��خ به اين پرس��ش ها نياز ب��ه دانش 

جامعه شناسي سينما و هنر داريم. 
وي افزود: جامعه شناسي هنر و سينما فقط بررسي 
تأثير جامعه بر هنر يا بر عکسش نيست. آنچه در 
جامعه شناسي هنر مغفول مانده تمركز بر خالقان 
هنر است. اين شايد به خاطر دشواري اين امر و 
عدم همکاري هنرمندان باشد. در برخي جاها بر 
حساسيت روي قوميت و نژاد خيلي كار كرده اند، 
همين باعث شده گاهي اوقات تبعيض مثبت ايجاد 
شود. ولي در كشور ما اين اتفاق رخ نداده، اينجا 
تصور ما اين است كه آنچه روي پرده مي رود يک 
حقيقت مطلق و جامع از جامعه است و هيچ كس 
روي آن ترديد نمي كند و نمي گويد كه آنچه روي 
پرده رفته يک برساخت اجتماعي و زاييده ذهن 
كارگردان و درواقع محدود به قاب ذهن اوست. 
يکسري چيزها از اين قاب بيرون مانده كه اينها 

جاي تحليل دارد. 

اسفندياري گفت:  ضمن اينکه برخي با استناد بر اين 
تصاوير اينگونه  قضاوت مي كنند كه وضع جامعه 
همينطور اس��ت كه تصوير شده اس��ت. فضاهاي 
روشنفکري، جش��نواره ها و غيره به برخي چيزها 
ضريب مي ده��د، برخي چيزه��ا را  انکار مي كند 
و اثرگذاري فوق الع��اده اي دارد. البت��ه در فضاي 
جامعه شناسي ايران، گفتمان هاي انتزاعي و دور از 
واقعيت هاي ميداني، بسيار رايج است حتي گاهي 
ادبيات استعاري به كار برده مي شود يا مثلًا مدام از 
اصطلاح فروپاشي اجتماعي سخن مي گويند، اما 
يک نفر نمي گويد شاخص ها و تعريفش چيست و 

اينگونه بي پروا و بي محابا سخن مي گويند. 
وي افزود: اين چنين مي شود كه در فيلم هاي ما 
هم جوانان در حال خودكشي و خانواده ها در حال 
فروپاشي نشان داده مي شوند براي اينکه پايايي 
اين تصوير نسبت به جامعه اثبات شود بايد تحقيق 
ميداني كنيم تا ببينيم آيا واقعاً جوانان همين قدر 
نااميدند؟ آنگاه مي شود قضاوت كرد كه سينما 

آينه جامعه ما است يا خير. 
    سينما و مسيري از حيرت 

در بخش ديگري از اين نشست محمدتقي كرمي 
دانشيار دانشگاه علامه طباطبايي پشت تريبون قرار 
گرفت و عنوان كرد: من به عنوان يک مخاطب سينما 
كه از سال هاي 65 به صورت حرفه اي به تماشاي 
فيلم هاي ايراني نشسته ام و در دانشگاه علامه درگير 
مفاهيمي همچون جنسيت، زن در سينما و مفهوم 
بازنمايي در سينما بودم بايد بگويم در اين سال ها 
مس��يري از حيرت براي من شکل گرفته است كه 

اينجا مي خواهم آن را به بحث بگذارم. 
وي مطرح كرد: سينماي ما به شدت از سينماي 
دوم خرداد و نوعي از سينماي دختر و پسري تأثير 

گرفته است. اين موضوع از س��ال 76 شروع شد و 
در دوره اي به مضامين مربوط به خيانت گرايش 
پيدا كرد و اين مس��ير تا همين امروز تداوم پيدا 
كرده است. نمي دانم س��ينماي ما چه اصراري به 

حذف نشانه هاي خانواده دارد. 
كرمي گفت: وقتي به فيلم هاي دهه 70 و اوايل 
دهه 80 نگاه كنيد متوجه مي شويد با اين مسئله 
مواجه هستيم كه گويي خانواده يعني يک مرد 
و زن جوان، كه با هم زير يک سقف هستند، اما 
شايد به دليل محدوديت جامعه ايران به آنها زن 
و شوهر مي گوييم و اگر اين محدوديت نبود، آنها 
را به گونه ديگر نشان مي داديم. يا مثلًا در سينما 
از فرزند و فرزندآوري هيچ نشاني نمي بينيد و از 

شبکه  ارحام هم هيچ نشاني نيست. 
وي افزود: در اين مدت براي من اين سؤال پيش 
آمد كه ش��ايد جنس س��ينما همين است و بعد 
متوجه ش��دم نه اين طور نيس��ت؛ مثلًا حتي اگر 
سريال هاي امريکايي را ببينيد متوجه مي شويد 
در خدمت چن��د مفهوم محوري هس��تند. مثلًا 
خبيث ترين كاراكتر امريکايي هم امريکا برايش 
مفهوم دارد. يا مثلًا ايده خان��واده براي آنها مهم 
است. سؤال من اين بود كه ما كجا اين مفاهيم را در 
فيلم هاي مان نشان داده ايم. البته انتظار يک فيلم 
ايدئولوژيک محض هم نداشتم، اما نمي دانم چرا 
اجماع بر سر حذف نشانه هاي خانواده است. ضمن 
اينکه بسياري از مناسکي كه در جامعه ما كاركرد 
مثبت دارند در فيلم ها مورد تمسخر قرار مي گيرند. 
حتي صدا و سيما هم در اين موضوع با بدنه سينما 
همراه است. البته كه چند فيلم و سريال خوب هم 

در اين حوزه ها داشته ايم. 
حجت الاس��لام محمدرضا زيبايي ن��ژاد، رئيس 
پژوهش��کده زن و خانواده نيز در بخش ديگري از 
اين نشست عنوان كرد: در طول تاريخ ساختارهاي 
اجتماعي و سياسي به طور طبيعي مسير خود را 
مي رفتند، اما آنچه امروز اتفاق افتاده اين اس��ت 
كه س��اختار اقتصاد نئوس��رمايه داري دارد روي 
فرهنگ، سياس��ت و اجتماع ما تأثير مي گذارد. 
اتفاق جديدي كه در فرايند مدرن شدن پيش آمده 
سيطره ساختارهاي فرهنگي، سياسي و اجتماعي 
نئوس��رمايه داري بر همه چيز است يعني امروزه 
خانواده ما تحت سيطره جهان نسبيت گراي ارزشي 

و نئوليبراليسم اخلاقي قرار گرفته است. 
اين كارشناس فرهنگي افزود: پرسش اين است 
در زماني ك��ه ارزش هاي معارض ب��ا خانواده بر 
كل آدم ها سيطره دارد، خانواده چگونه مي تواند 
از ارزش هاي خود صيانت كن��د و اين ابرچالش 
چگونه مي تواند وجه فرصت خود را تقويت و بر 

وجه تقبيحي اش غلبه دهد؟
وي گفت: وقتي فهم از موقعيت داش��ته باشيم 
تا بدانيم اي��ن موقعيت ها چه چالش هايي براي 
ما دارد، مي توانيم براي مقابله با آن برنامه ريزي 
كني��م. در حالي ك��ه در خيل��ي از عرصه هاي 
فرهنگي و هنري اين فهم ش��کل نگرفته است. 
اين نشست براي اين است كه ببينيم خانواده در 
موقعيت جديد چه چالش هايي پيش رو دارد و 

چگونه بايد بر آن غلبه كند.

كرمي:  سينماي ما به شدت 
از س��ينماي دوم خ��رداد و 
نوعي از س��ينماي دختر و 
پسري تأثير گرفته است. اين 
موضوع از س��ال ۷۶ شروع 
ش��د و تا امروز ت��داوم دارد

    سینما

امام سجاد عليه السلام :

الهی؛ كار بدی كه به وسيله 
آن مس�توجب كيف�ر ت�و 
شويم، برايمان باقی نگذار. 

بخشی از دعای نهم صحيفه 
سجاديه

در نشست »بررسی تطبيقی مفهوم قهرمان و ضدقهرمان در سينمای ايران و هاليوود « مطرح شد

قهرمان هايی كه در جامعه هستند و در سينما نه
س�ينما در دنيای معاصر، جدی و تخصصی ش�ده و عم�ق زيادی پيدا 
كرده اس�ت و اگر به سينما نگاه س�طحی داشته باش�يم در واقع خود 
را از س�ينما محروم كرده ايم. در س�ال های اخير اصطلاح دانش بنيان 
را زياد ش�نيده ايم و م�ن به س�ينمای دانش بنيان زي�اد فکر می كنم. 
 مجيد اس��ماعيلی، مديرعامل موزه س��ينما با بيان اين مطلب در نشست 
»بررسی تطبيقی مفهوم قهرمان و ضد قهرمان در سينمای ايران و هاليوود « 
كه در محل اين موزه برگزار شد، گفت: نمی توانيم در حوزه اجتماعی فيلم 
بسازيم و از يک متخصص اجتماعی مشورت نگيريم. من معتقدم هيچ چيز 
در دنيای جديد سطحی نيست ، همه چيز جدی و عميق است و امروزه هوش 
مصنوعی و تکنولوژی هم به سينما كمک می كند، به همين دليل بايد در 

سينما موشکافانه تر به مسائل بپردازيم. 
اسماعيلی افزود: بسياری از افراد معتقدند سينما بايد قهرمان داشته باشد، 
حال اين سؤال پيش می آيد كه قهرمان چيست و چه اتفاقی می افتد كه به 
يک موقعيت و جريان، قهرمان و ضدقهرمان می گوييم. ممکن اس��ت اين 
ضدقهرمان، تفکر يا موجودات فضايی يا بلايای طبيعی باشد اما آيا قهرمانان 
خود را شناخته ايم؟ در سينمای ايران قهرمان بايد واجد چه شرايطی باشد تا 
به آن قهرمان بگوييم؟ به نظرم قهرمان كسی است كه ما سعی می كنيم شبيه 

آن شويم ، الگوی ما شود و از آن تبعيت كنيم. 
جواد طوس��ی، منتقد س��ينما نيز در بخش ديگری از اين نشس��ت گفت: 
»قهرمان « موجوديت خود را در شرايطی به دست می آورد كه قابليت الگو 
شدن در متن جامعه يا آن سيس��تم را داشته باشد و اين می تواند خصايص 
مختلفی از جهت مبانی انس��انی، اخلاقی، ش��هامت، روحيه كنش مندی، 
عدالت خواهی و حتی مرگ آگاهی به همراه داشته باشد. اما قهرمان واقعی 
كسی است كه بدون اينکه بخواهد اين نشانه      ها و خصايص والا را به شکلی 

متظاهرانه به رخ بکش��د، به يک ضرورت ال��زام آور و اجتناب ناپذير عينی و 
تاريخی رسيده باشد تا در آن ساحت دلخواه و الگوپذير قرار بگيرد. در واقع 
قهرمان باورپذير و سمپاتيک نبايد پز قهرمانانه بدهد و اين دغدغه مندی بايد 

در ذاتش وجود داشته باشد. 
   ژانر دفاع مقدس و قهرمان هايش 

طوسی خاطرنشان كرد: كشوری چون امريکا كه قدمت تاريخی چندانی ندارد، 
با همين توليدات فرهنگی و هنری و در عين حال حرفه ای و خوش ساخت 
خود به خوبی می تواند نظر مخاطبان كشور     هايی را كه در اين زمينه كم كاری 
كرده اند به خودش جلب كند تا مضامين و وجوه س��اختاری آثار متنوعش 
شوند. اساس��اً »ژانر« ارتباط ناگسس��تنی با مناس��بات حرفه ای دارد؛ بايد 
كمپانی، استوديو يا بخش خصوصی را به درستی تعريف  كنيد تا گونه شناسی 

موضوعيت پيدا كند؛ موردی كه همچنان حلقه مفقوده سينمای ماست. 
وی ادامه داد: اگر در دوران پس از انقلاب ژانری به نام »س��ينمای جنگ « 

را تجربه كرديم و توانس��تيم در آن كم وبيش خوب پي��ش برويم، خودِ آن 
رخداد تاريخی به ما كمک كرد و ش��رايطی را به وجود آورد تا سينماگرانی 
مانند رس��ول ملاقلی پور، ابراهيم حاتمی كيا و احمدرضا درويش را داشته 
باشيم؛ سينماگرانی كه در دل آن رويداد بودند و توانستند چراغ اين ژانر را 
روشن نگه دارند. اما آيا توانستيم مراقبت های لازم را برای حفظ اين ژانر انجام 
دهيم؟ اميدوارم در چنين شرايطی، نس��ل های جوان و پرانگيزه اين دوران 
قهرمان های تأثيرگذار و دغدغه مند خود را از دل جامعه ملتهب معاصر پيدا 

كنند و در معرض ديد مخاطب اين زمانه بگذارند. 
غلامرضا گودرزی، استاد دانشگاه نيز با بيان اينکه به اقتضای حرفه  اش كه 
آينده پژوهی اس��ت فيلم های زيادی می بيند، گفت: امروزه چيزی كه در 
آينده پژوهی مورد بحث است جدا از اقتصاد »بحران هويت« و جنگ ميان 
هوش مصنوعی و انسان است و اگر می خواهيد حرف تان را قبول كنند بايد 
ابزاری به اسم رسانه داشته باشيد. آينده پژوهان می گويند ما خلق می كنيم 

و رسانه پخش می كند. 
اين استاد دانش��گاه با بيان اينکه هاليوود، يک مکتب فکری است، ادامه 
داد: هاليوود قهرمان را طوری می س��ازد كه مردم در همه جای دنيا با آن 
همذات پنداری كنند. آنها چرخه درستی طراحی كردند كه درست جواب 
می دهد اما چرخه قهرمان سازی در سينمای كشور ما معيوب است و برای 
اين مشکل بايد از سياستگذاران، دانشگاهيان و فعالان فرهنگی استفاده 
كرد. به نظرم آينده با وجود نگران كننده بودنش، روش��ن است.  گودرزی 
بيان كرد: برخی      ها بر اساس آنچه كه در گذشته انجام داده اند امروز قهرمان 
هستند يا قهرمانان گذش��ته اند و برخی قهرمانان آينده اند اما سينمايی 
می تواند به جامعه اش خدمت كند كه بدون كنار گذاشتن قهرمان گذشته، 

قهرمان آينده را خلق كند. 

 حضور بهروز افخمی و ثريا عبداللهی 
در اولين قسمت »از سرگذشت«

بهروز افخمی ب�ه هم�راه ثري�ا عبداللهی مهمان�ان اولين 
قس�مت از ويژه برنامه تلويزيونی »از سرگذشت« هستند. 
»از سرگذش��ت« با اجرای علی اكبر قليچ پخش خود را در حالی از 
شبکه نسيم آغاز می كند كه مخاطبان می توانند بيننده اولين روايت 

اين برنامه توسط ثريا عبداللهی باشند. 
ثريا عبداللهی كاراكتر اصلی فيلم »سرهنگ ثريا« به كارگردانی ليلی عاج 
بود كه بخشی از روايت زندگی اش در اين فيلم به جشنواره فجر رسيد و در 
نهايت روی پرده سينما نمايش داده شد. فرياد    ها و بغض های ثريای واقعی 

يا همان ثريا عبداللهی پس از اكران فيلم توجه بسياری را جلب كرد. 
»س��رهنگ ثريا« از فيلم های قابل توجه جشنواره فجر چهل ويکم 
بود كه ليلی عاج به عنوان يک فيلم اولی آن را كارگردانی كرد و ژاله 

صامتی نقش ثريا عبداللهی را به خوبی روی پرده برد. 
او قرار اس��ت در اولين قس��مت »از سرگذشت« داس��تان دو راهی 
زندگی اش را با حضور بهروز افخمی روايت كند. »از سرگذش��ت«  
دوراهی های زندگی افراد را روايت می كند. مجالی را كه يک تصميم 
می تواند شکل زندگی يک انسان را تغيير دهد و او را به چالش بکشد. 
روايت     هايی عجيب از زيس��ت مردمی ساده و تصميماتی شجاعانه. 
در كنار اين روايتگران چهره های ش��ناخته ش��ده قرار می گيرند و 
درباره اين تصميمات س��خن می گويند.  اين برنامه  گفت وگو محور 
به تهيه كنندگی محسن نجفی سولاری، كارگردانی محمد پيوندی 
و اجرای علی اكبر قليچ از اول ماه محرم س��ال 1402 س��اعت 21 و 

30دقيقه ميهمان مخاطبان شبکه نسيم خواهد بود. 
----------------------------------------------------

 دبير جشنواره موسيقی فجر 
مشخص شد

با صدور احکامی از سوی معاون امور هنری وزارت فرهنگ 
و ارش�اد اس�لامی، دبير و اعضای ش�ورای سياس�تگذاری 
س�ی ونهمين جش�نواره موس�يقی فج�ر معرفی ش�دند. 
به گزارش »جوان« به نقل از رواب��ط عمومی معاونت امور هنری، 
محمود س��الاری، معاون هنری وزارت ارش��اد و رئيس ش��ورای 
سياستگذاری سی ونهمين جش��نواره موسيقی فجر، در احکامی 
شاهين فرهت، استاد سيدمحمد ميرزمانی، هادی آرزم، محمدعلی 
مرآتی، رض��ا مهدوی و محم��د اله ياری فومن��ی )مديركل دفتر 
موسيقی( را به عنوان اعضای شورای سياس��تگذاری اين دوره از 

جشنواره موسيقی فجر منصوب كرد. 
همچنين با هماهنگی ش��ورای سياس��تگذاری كه وظيفه طراحی 
چارچوب های اصلی جش��نواره را بر عهده دارد، ب��ا حکم معاون امور 
هنری، رضا مهدوی به عنوان دبير اين دوره از جشنواره منصوب شد. 
سی ونهمين جشنواره موسيقی فجر بهمن ماه سال جاری در بخش های 

مختلف، همزمان در تهران و استان های ديگر برگزار خواهد شد. 

    دیده بان


